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Saxonian Vogtland --- regional ecological evaluation using a GIS 
 
Regional planning must be able to react flexibly and with as little delay as possible to the current development processes and 
must additionally have at its disposal up to date planning and evaluation bases. For example, as a result of the changes in the 
regional development act in Germany, it is possible to draft regionalized surface utilization plans. The inclusion of matters of the 
environment, which will be lent additional weight in the future, should take place on this level already. The regionally based 
assessment of landscape ecological matters is an important basis for the evaluation of concrete measures or scenarios for the 
further development. Due to the fact that the registration, processing and evaluation of ecologically relevant data is only efficient 
and sufficiently up to date using computer assisted methods, the use of Geo-Information Systems (GIS) is increasing in 
importance in landscape ecology especially. Using a section of the central part of the Saxonian Vogtland (Plauen map sheet), 
we can see the possibilities, but also the limitations, of a GIS assisted landscape-ecological evaluation in medium scale. In the 
field of nature and landscape conservation, particular attention is paid to sensitive areas, the description of the structural variety 
of the landscape, the slicing of free areas as well as the networking of biotope structures. In this way, indicators which are 
relevant for the planning, such as Ökoton length (boundary length between 2 types of biotope), level of slicing and networking 
can be determined and depicted in their spatial surroundings with the aid of analysis functions. Using the example of the natural 
recreational suitability, it is demonstrated how a complete evaluation can take place, which is able to provide a well suited, 
differentiated picture for maximum size statements, using the overlapping of various influential factors. By allocating building 
sites in the settlement periphery to a greater extent in the course of economic structural transformation, there are conflicts of use 
in the examined area of the Vogtland, particularly in rural and sensitive areas. The statistical and region-related analysis of 
these helps in defining conflict potential. Ecological evaluation is constantly faced with the accusation of being subjective. The 
use of GIS for the purposes of landscape ecology and regional planning will not change this situation in general, but offers 
through various possibilities of quantitative analysis a new quality of complex, regional observations on the scale level which is 
required. This should be given consideration for future planning and monitoring tasks, even if an ecological evaluation can only 
ever be made against the background of social desires and conceptions of the value attributed to the natural regions. 
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Le Vogtland saxon --- Analyse écologique de l’espace avec GIS 
 
La planification régionale doit se distinguer par une grande souplesse et par la réaction prompte aux évolutions 
contemporaines, c’est-à-dire disposer des bases prévisionnelles et analytiques instantanées. C’est ainsi que suite à 
l’amendement de la Loi sur l’aménagement régional en Allemagne, il sera possible de créer des zones d’aménagement 
régionalisé. L’intégration des facteurs écologiques, qui est appelée à peser d’un grand poids, devrait s’effectuer dès cette 
phase. L’analyse régionale des facteurs écologiques constitue une base importante de l’évaluation des interventions concrètes 
et des scénarios de développement. Compte tenu du fait que la saisie, l’analyse et le traitement des informations pertinentes 
pour l’environnement sont devenus impossibles sans support informatique ni suivi très proche du terrain, les systèmes 
géographiques informatisés (Geo-Informations-System –  GIS) gagnent en importance dans la perspective de l’écologie des 
sites. A partir d’une section de la partie centrale du Vogtland saxon (carte de Plauen), l’auteur montre quelles sont les 
possibilités mais aussi les limites d’une analyse GIS à l’échelle: moyenne. Dans la perspective de la protection de la nature et 
des sites, l’intérêt se portera principalement sur les secteurs sensibles, sur la description de la diversité structurelle des sites, la 
répartition en zones et l’enchaînement des structures du biotope. De cette manière, il devient possible de cerner les indicateurs 
écologiques: longueur de l’Ökoton (longueur de délimitation entre 2 types de biotopes), individualisation et interpénétration sur 
la base de la pondération de ces différents facteurs (fonctions d’analyse) au niveau de l’espace. L’exemple de l’adaptation 
comme site récréatif montre comment il est possible de dégager une analyse de la superposition des différents facteurs 
donnant une image fidèle, appropriée et différenciée pour les projets au niveau des grands espaces. Conséquence de 
l’extension des zones construites à la périphérie des agglomérations due aux mutations structurelles de l’économie, surgit dans 
le Vogtland un conflit au niveau des utilisations, en particulier pour les secteurs proches de la nature et fragiles. L’analyse de 
ces facteurs, du point de vue statistique et de l’espace aide à dégager les sources possibles de conflits. L’analyse écologique 
est toujours entachée de subjectivisme. L’utilisation de la technique GIS pour l’écologie régionale et la planification régionale n’y 
changera rien sur le fond mais offre tout de même différentes possibilités d’analyse quantitative et débouche sur une qualité 
nouvelle des synthèses régionales et de l’analyse dans une large perspective. Ces conséquences devraient être retenues pour 
les travaux à venir de prévision et de monitorage, même si l’analyse écologique est toujours tributaire des options politiques sur 
l’état instantané de l’espace naturel. 
 
 
 
 


